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Vedrørende evaluering af Førtidspensions- og fleksjobreformen 

Kære beskæftigelsesminister og -ordførere,  

Arbejdsmarkedsudvalget ved Holstebro kommune har noteret sig, at beskæftigelsesministeren vil 
igangsætte politiske forhandlinger om ændringer af førtidspensions- og fleksjobreformen. Som det 
fremgår af dagspressen vil forhandlingerne næsten udelukkende komme til at dreje sig om ændringer på 
ressourceforløbsområdet på trods af et behov for også at se andre områder af reformen. 

Arbejdsmarkedsudvalget i Holstebro har ligeledes noteret sig, at de politiske forhandlinger tager 
udgangspunkt i analysen af ressourceforløb, som Deloitte har udført for STAR. Ligeledes har 
Arbejdsmarkedsudvalget noteret sig, at det af dagspressen fremgår, at det er beskæftigelsesministerens 
ønske, at borgere i ressourceforløb skal have en garanti for indsats inden for et halvt år efter 
ressourceforløbets påbegyndelse. Lad os i den forbindelse nævne, at der kan være registreringsmæssige 
udfordringer, idet ikke alle indsatser registreres som indsatser i fagsystemerne. 

Vi vil gerne først slå fast, at vi i Holstebro kommune ikke er uenige i, at borgerne skal have den rette 
indsats uden unødig ventetid. Det er ganske klart. Men det er samtidig vores erfaring i Holstebro 
kommune, at borgere, som visiteres til ressourceforløb meget ofte venter på indsatser fra det regionale 
system. Der er meget lange ventetider nogle steder, både i det psykiatriske system og f.eks. på 
Afdelingen for funktionelle lidelser. Ofte er behandling disse steder en forudsætning for, at der f.eks. kan 
iværksættes en beskæftigelsesrettet indsats og kan derfor udgøre en væsentlig forhindring for at komme 
videre. 

Som bekendt er der tale om syge borgere, som uden en indsats står i risiko for at blive 
førtidspensionister. I Holstebro tror vi på, at det er godt for borgerne at have en tilknytning til 
arbejdsmarkedet og at have et liv så tæt på det normale som muligt. Vi tror på, at det er sundt at have 
tilknytning til arbejdsmarkedet, og vi gør derfor meget for at opnå dette. Men det er en nødvendig 
forudsætning, at det regionale sundhedssystem leverer den behandling, som de syge borgere kan have 
glæde af. Ellers risikerer vi at tilkende førtidspension uden at borgerne har fået den indsats, som kunne 
gøre dem bedre. Og vi risikerer, at borgerne på den måde kommer ud på et sidespor med ensomhed og 
belastning af andre systemer til følge. 

Vi tror også på, at der i årene fremover er brug for alle hænder på arbejdsmarkedet og at vi ser ind i en 
periode med mangel på arbejdskraft. Det giver derfor god mening at få borgerne mest muligt ud på 
arbejdsmarkedet, hvad enten det er i helt få eller mange timer. 

Det fremgår ligeledes af artikler i dagspressen, at det er beskæftigelsesministerens hensigt at fjerne 
driftsrefusionen til beskæftigelsesindsatsen i ressourceforløb. Arbejdsmarkedsudvalget i Holstebro ønsker 
at gøre opmærksom på, at det alt andet lige vil betyde færre indsatser, idet det f.eks. vil blive 
vanskeligere at prioritere midler til psykologbehandling – og det vil så igen betyde, at nogle borgere ikke 
vil få den indsats, som måske kan hjælpe dem ud på arbejdsmarkedet. 

Det er Arbejdsmarkedsudvalgets håb, at ovenstående synspunkter vil blive inddraget i forhandlingerne. 
Det er endvidere Arbejdsmarkedsudvalgets håb, at der vil blive set bredt på behov for ændringer i 
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førtidspensions- og fleksjobreformen. F.eks. kan nævnes reglen om, at modtagere af 
ressourceforløbsydelse kan medtage ”anciennitet” i forhold til berettigelse af ferie med ydelse, hvis de 
forud har modtaget kontanthjælp – men ikke hvis de forud har modtaget f.eks. ledighedsydelse eller 
sygedagpenge. 

Arbejdsmarkedsudvalget vil gerne invitere beskæftigelsesministeren og –ordførerne til dialog i Holstebro 
Kommune.  

  

Med venlig hilsen 

  

På arbejdsmarkedsudvalgets vegne 

  

Lars Stampe 
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